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Miquel Pujal

uè és per a vostè
aquest reconeixe-
ment?
És un premi que es fa
extensiu a tota la fei-

na que s’ha fet en aquest prat,
que involucra tota la família del
meu pare. Hi ha molta feina dels
meus pares, dels meus tiets i in-
clús d’amics dels meus pares. 

Doncs, és una distinció a tota la
família...
Sí, més encara, a tots els pagesos i
ramaders. No és només a una fei-
na d’un, sinó de totes les genera-
cions que han cuidat aquest
camp.

Per què és important poder te-
nir els prats florits?
És com si tens un arbre fruiter
que et va donant els fruits que et
menges. Si cuides el prat, el talles

quan toca, li aportes l’adob quan
toca, et donarà uns fruits que és
una herba de qualitat amb les
flors corresponents, que les va-
ques consumiran, els portarà una
millor salut i la cria de la vaca se-
rà de més bona qualitat.

La ministra va lloar la funció
dels prats florits per conservar
l’ecosistema.
Els prats florits, on han anat els
tècnics del Govern, han de ser
d’herba natural i ha de fer trenta
anys que només s’hi sembra her-
ba. Això dóna una vida al voltant
del prat... des de les papallones
fins a moixons i cabirols.

A banda d’herbes, té algun altre
tipus de planta o flors?
Grandalles, a la primavera. 

És difícil conservar un prat d’a-
questes característiques?
La feina del pagès avui en dia
aquí a Andorra està estrictament
molt lligada a la maquinària que
es pot fer servir. La maquinària
val diners, però estalvies personal
i hores. Aquest prat, el 80% l’he
de fer a mà.

Com es manté el prat?
El mes de juliol tallo l’herba. A
mitjans de novembre hi posem el
bestiar perquè durant l’estiu tor-
na a créixer l’herba i les vaques es
menjaran aquesta herba abans
de l’hivern. Hi deixaran els seus
fems allà, i el juliol de l’any que ve
l’hauré de tornar a tallar.  

Pràcticament funciona sol.
Exactament, forma part de la ca-
dena, les vaques mengen l’herba
i adoben el camp. Amb el riu que
passa a la vora, tinc aigua sense
límits.

És important alternar prats flo-
rits amb cultius.
En l’època de la massificació del
tabac es va fer malbé tot això. Als
anys 60, sí que hi havia una im-
portància d’alternar els prats de
cultiu amb els florits perquè hi
havia pocs mitjans. Per exemple,
si a la terra hi cultives molts anys
patates s’empobreix molt i no do-
narà fruits. Per això ho alterna-
ven. Ara no faria falta perquè
amb els mitjans que tenim, o l’a-
dob químic, es manté. 

És essencial que Andorra tingui
més prats florits?
No és rellevant que Andorra tin-
gui més prats florits, sinó que el
que és important és el que s’està
fent ara aquí, tirar cap a una agri-
cultura el més sostenible possi-
ble. Veure que no tot s’acaba amb
adob químic i tractors de quatre
mil cavalls.  
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“És important tirar cap a una
agricultura més sostenible ”

>> Una vida dedicada al camp
Propietari del Prat Rector de Casa Gené a Arans (Ordino), ha guanyat el primer premi del

Concurs nacional agrícola de prats florits Andorra 2016, que arriba a la tercera edició.  
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Sovint hem escoltat, o hem fet ser-
vir, l’expressió “informació és po-
der”, en referència que aquells que
disposen de tota la informació os-
tenten un poder per sobre d’aquells
que no hi tenen accés. A més, s’hi

afegeix que en l’actualitat, amb tants
canals de comunicació, circula una
gran quantitat d’informació, una so-
breinformació que esdevé, malau-
radament, inútil. La resposta acos-
tuma a ser la utilització d’una altra
expressió “llums i taquígrafs” o la
demanda de donar visibilitat a tota
la informació de forma qualitativa.
Només així podrem prendre deci-
sions per nosaltres mateixos, pren-
dre partit o inhibir-nos. Un dels
principals problemes que té el cas

BPA des del primer dia és el de la in-

formació. Tot arriba al ciutadà a tra-
vés de filtres, per part del Govern i
per part de la cúpula de BPA, cosa
que ha provocat un xoc de trens que
ha conduït encara més a la foscor
informativa i a la desorientació ciu-
tadana, generant un sentiment de
frustració perquè no entenen res. La
comissió especial era una bona eina
per donar llum a tot l’afer. Per allí hi
han passat, passen i hi han de pas-
sar bona part dels protagonistes i
hauria estat molt útil per al ciutadà
que les compareixences fossin pú-

bliques, fins i tot retransmeses en di-
recte. Potser no en trauríem l’aigua
clara, però de ben segur que una
mica més de coneixement tindríem.
A canvi, l’únic que en traiem són va-
loracions polítiques al final de les
compareixences sense saber quin
ha estat el relat del compareixent o
només sabent-lo a través del prisma
d’una mirada. Seria d’agrair que els
nostres consellers ens tractessin
com a adults i obrissin les portes a
tots els debats, especialment als de
gran interès general.   

La seca, 
la meca i... Foscor 
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